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VATTNET I VASAS HISTORIA

| Vatten hämtades med hästkrafter från vattenposten på Salutorget 1915 |

Vatten har haft stor betydelse i Vasas historia, ningens oro på allvar. År 1852 under Vasas stor- De billiga lånen brandförsäkringsbolagen be-
eftersom dricksvatten alltid varit en bristvara på brand fick man lära sig vikten av tillgången till viljade, var väsentliga i grundandet av vatten-
kustområden. I början på 1700-talet, då Vasas vatten. Efter branden gjordes en säkrare stads- verk. År 1875 steg en kommunal lag i kraft som 
folkmängd låg under 1 000 personer, fanns min- plan för det nya Vasa, men hela flyttandet av möjliggjorde att städerna kunde börja utveckla 
dre än 100 brunnar och även de tillhörde han- staden närmare kusten väckte åter oro om vat- sina vatten- och avloppsverk. Det tog dock län-
delsmän och boskapsuppfödare. De allmänna tentillgångarna. ge innan man kom i gång med saken i Vasa.
brunnarna var få i antal. Efter det Stora nordiska  
kriget ökade folkmängden i rask takt, med följ- År 1832, några år efter Åbo storbrand, grun-
den att utrikeshandeln blev livligare, men sta- dades det Allmänna Brandstodsbolaget för 
den blev också allt tätare bebyggd. Det uppstod Storfurstendömet Finland. Brandväsendet, för-
problem i och med bristen på rent brunnsvat- säkringsbolagen och vattenförsörjningen hade I slutet av 1880-talet hade befolkningsmängden 
ten. På den tiden kopplade man ännu inte ihop gemensamma intressen att förbättra tillgången i Nikolaistad (Vasa) redan stigit till över 10 000 
orent vatten med sjukdomar och därför var det till vatten. Brandutskotten beskattade husäga- personer och en allvarlig vattenbrist plågade 
först efter 1830-talets koleraepidemi som med- re eftersom alla var skyldiga att delta i brand- stadsborna. Man grävde och borrade flera 
vetenheten ökade och intresset väcktes att för- skyddet. Husägarna var därför mycket ivriga att brunnar, men vattenkvaliteten var inte tillfred-
bättra de hygieniska förhållandena. driva vatten- och avloppsverkens sak, eftersom ställande.  Man ansåg trots allt att ett vatten-

de även bärde finansiellt ansvar för dikningar verk inte var en nödvändig investering, men 
Brandsäkerheten skapade även oro i den tätt och bortskaffandet av slam. renhållningen i staden hade blivit ett så stort 
bebyggda staden. Man borde ha tagit befolk- problem, att man fort måste vidta åtgärder för 

Vattenbristen förvärras



att förbättra den allmänna hygienen.  Den bästa 
lösningen ansågs vara ett wc-system, så man 
började planera ett avloppsnätverk, som bygg-
nadsordningen senare förpliktade alla fastig-
heter att ansluta sig till. 

År 1901, efter diskussioner som utsträckts i åra-
tal, beslöt stadsfullmäktige äntligen, på basen 
av expertutlåtanden, att utse en vattenled-
ningskommité att undersöka möjligheterna att 
dra en vattenledning från Karperöfjärden in till 
staden. Man sökte hjälp ända i från Stockholm, 
därifrån ingenjör J.G.Richter anlände. Forsk-
ningarna visade dock att grundvattentillgång-
arna var otillräckliga och järnhalten i fjärden allt 
för hög. Richter föreslog att man skulle skapa 
konstgjort grundvatten i bassänger i terrängen, 
samt att man skulle bygga en försöksanläggning 
för järnborttagning med luftning och filtrering. 
Anläggningen byggdes genast samma år. År 
1902 ansåg vattenledningskommitén sig kunna 
rekommendera åt stadsfullmäktige, åtgärderna  
som Richter föreslagit och påpekade att för-
verkligandet skulle kräva snabba beslut, efter-
som stadens folkmängd redan närmade sig
16 000 och vattenbristen var påtagande. 

År 1907 hade fortfarande inga beslut fattats och 
man sökte ännu efter bättre vattenförsörjnings-
källor. Vattenledningskommitén byttes ut och 
ingenjörshjälp söktes denna gång från Tyskland. 
I sex år förberedde man ännu och förhandlade 
om pris och detaljer, tills stadsfullmäktige slut-
ligen våren 1913, gjorde det avgörande beslutet 
att förverkliga igenjör E.Prinz planer. 

Byggnadsarbetet inleddes redan i juli 1913. 
Projektet var enormt och det räknades komma 

Från idé till handling

att kosta över två miljoner mark. Till planerna 
hörde ett vattentag med grundvattenbrunnar, 
en tryckledning in till staden, ett stadsomfat-
tande vattenledningsnät, brandposter och ett 
vattentorn. Likt man gjort i planeringsskedet, 
söktes även i byggnadsskedet sakkunnande, 
produkter och material ända från utlandet. Som 
arbetsledare valdes ingenjör Kaarlo Tavast från 
Lahtis. 

Första världskriget orsakade störningar på bygg-
platserna. År 1914 avstannade arbetet i flera 
veckor p.g.a. bristen på dynamit. Vattenled-
ningsrör, pumpar, beck och packningsmaterial 
beställda från Tyskland, anlände aldrig. Man var 
tvungen att producera saker själv, eller ersätta 
dom med dyrare produkter, eftersom prisen 
steg ordentligt under kriget.

| En dykledning läggs intill Brändö bro
på vintern 1916 |

| Borrarnas strejk satte stop på arbetet 1913 |



Efter årtionden av sökande efter grundvatten- brukning, via en brandpost på Salutorget. Vat-
källor och otaliga försöksborrningar, beslöts det tenverkets byggnadsprojekt var i sin helhet slut-
att ett område i Gamla Vasa, nära Molnträsket, fört. Det var en insats utan like i Vasas historia. 
bäst lämpade sig som vattenförsörjningskälla. Denna dag hade man fått invänta länge, men nu 
Man byggde sex betongbrunnar, ur vilka det en- var äntligen vattenbristens tider över i Vasa.
ligt beräkningarna skulle gå att pumpa en vat-
tenmängd på 9 m³/h. Järnfiltreringsanläg-
gningen visade sig vara det svåraste byggnads-
objektet eftersom man inte kunde förverkliga 
de ursprungliga planerna p.g.a. den höga järn- Avloppsledningsnätet byggdes samtidigt som 
halten i vattnet. Den planerade anläggningen vattenledningsnätet 1913 - 1915. För att und-
skulle ha stockats igen. Nya planer anlades och vika pumpning, leddes avloppen rakt ut i när-
förverkligades så att man i februari 1915 första maste vattensystem. Skadorna började dock 
gången kunde pumppa råvatten till filtreringen. synas rätt fort bl.a. i Metviken. Avloppsnätets 
Olyckligtvis märkte man att utfällningen av jär- dåliga tillstånd uppmärksammades inte på flera 
net inte skedde över huvudtaget. Vasa Agri- år. Först på 1950-talet, i samband med utvid-
kultur och Handelskemiska laboratorium un- gandet av vattenledningsnätet, började man 
dersökte saken och kom fram till att järnet förbättra avloppet på basen av ingenjörerna 
kunde oxideras om man höjde vattnets kar- Yrjö Virtanens och Paavo Hyömäkis planer från 
bonathalt. Samma sommar anskaffades soda- 1949. Enligt planerna skulle förorternas avlop-
blandningsapparater och laboratoriet kunde psvatten ledas via pumpstationer till ett ren-
äntligen tyda att vattnet var av duglig kvalitet för ingsverk som skulle byggas vid Påtts grundom-
vattenledningsnätet.  råde och regn och smältvatten skulle huvud-

sakligen ledas till öppna diken.

De första avloppspumpstationerna, i Sandviken 
och på Högbacken, blev färdiga 1953. I Sand-
viken byggdes ett litet reningsverk, men det Tryckledningen från vattenverket till centrum 
togs ur bruk tjugo år senare. I Vasa fanns flera fylldes med vatten i testnings och reningssyfte 
små reningsverk ända in på 1990-talet. Pått, det första gången i mars 1915. Då granskade man 
centrala reningsverket på Brändö, där stadens också vattenledningens anpassning till brand-
och Korsholms kommuns avloppsvatten skulle släckning. Det Allmänna Brandstodsbolagets 
behandlas, stod färdigt 1971.chef och en brandmästare från Helsingfors kom 

för att utföra granskningen. I granskningen kon-
De insatser som gjordes för vattenreningen staterade man att vattenposterna uppfyllde 
under hundra års tid, för att förbättra vasa-tryck-kravet på fyra atmosfärer och för att visa 
bornas levnadsförhållanden, fortsätter under sin nöjdhet, beviljades Vasa ett lån på 500 000 
följande århundrade med vördnad för våra mk av Städernas Allmänna Brandstodsbolag. Ett 
historiska prestationer.historiskt ögonblick upplevdes i Vasa 1.4.1915, 

då vatten för första gången pumpades till för-

Avloppets tur

Äntligen flödar vattnet

| Bröderna Paatelas vinnande tornritning | 



Vid beviljandet av lånet till Vasa stad, för byggandet av vatten-

ledningsnätet, ställde Städernas Allmänna Brandstodsbolag kravet 

att vattentornet byggdes så högt, att dess övre vattenyta låg på 

+55 m över havet och att det rymde en vattenmängd på 500 kubik-

meter. Det vattentorn som Ingenjör Prinz planerat kunde därför 

inte godkännas och byggnadsnämnden såg det nödvändigt att 

ordna en öppen fasadtävling. Allt som allt lämnades 66 bidrag in till 

tävlingen, vilket lär ha varit ett rekord inom sitt fält i Finlnad, om 

inte i hela världen. Prisnämnden, som bestod av lokala handels-

män och arkitekter, utnämnde ett utkast av bröderna Jussi och 

Toivo Paatela som det vinnande bidraget. 

Man beslöt att vattentornet skulle placeras på tomt nr. 25, längst 

med Kyrkoesplanaden. Av de entreprenaderbjudanden man fått, 

godkännde byggnadsnämnden i juni 1914 Tampereen sementti-

valimo och Rautabetoni AB:s gemensamma erbjudande på 113 

812 mk. Till vattentornets fasad beställdes handgjorda tegel från 

Sverige. Alla tegel kunde dock inte levereras p.g.a. kriget, så en 

tiondedel bränndes på Ylistaros tegelfabrik. Dessa tegel urskiljs ur 

tornet tack vare sin ljusare färg. De dekorativa stenornamenten på 

tornet har Vasabördiga stenhuggaren Aleksanteri Harjunpää gjort. 

Hans hantverk går att beundra på flera ställen i centrum, bl.a. på 

Hartmanshusets fasad. Tornets vattenbehållare blev färdig i feb-

ruari 1915, men behållaren kunde inte tjäras förän på hösten, där-

för godkänndes bygget först i oktober 1915. 

Vasas vattentorn är landets äldsta vattentorn som fortfarande är i 

bruk. Det har en höjd på 49 m och den tjänar vattenverket genom 

att motta tryckstötar i vattenledninsnätet. Under vinter- och fort-

sättningskrigen tjänade tornet som flygvapnets spaningsplats och 

dess maskingevär var Vasas enda försvar mot luftattacker. Nu-

förtiden är vattentornet ett av stadens centrala landmärken och 

inuti det finns en klättervägg för aktiva klättrare.

VATTENTORNET

| Vattenverkets första byggnader vid Molnträsket restes 1915 |

| Vattentornet i byggnadsskedet 1914 |
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